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 قبول داریم وضعیت اینترنت مشکل دارد
 وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: متاسفانه 
مهاجرت نیروی انسانی در صنعت آی تی از سایر حوزه ها 
بیشتر است، در نتیجه دولت مکلف شده سالانه 100 
هزار نفر را در این حوزه آموزش دهد. عیسی زارع پور، وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات در دومین رویداد ملی صنعت 
دانش بنیان، انقلاب صنعتی چهارم و صنعت شهر هوشمند 
گفت: دنیا به سمت استفاده حداکثری از فناوری های نوین 
در حرکت است و فناوری اطلاعات و ارتباطات هم مهم ترین 
نوع فناوری در دنیای امروز به شمار می آید. وی افزود: ایران 
ظرفیت های خوبی برای بهره برداری از این فناوری دارد و 
از وضعیت به نسبت مناسبی در این امر برخوردار است. 
وزیر ارتباطات ادامه داد: لازمه بهره گیری از این ظرفیت 
پرداخت به شاخص هایی است؛ نخستین شاخص توسعه 
ارتباطات و برقراری مستمر جریان داده هاست و این امر 
نیاز به ایجاد بستر ارتباطاتی باکیفیت و امن دارد، متاسفانه 
زیرساخت های کشور در این موضوع خوب نیست به همین 
دلیل پروژه توسعه فیبر نوری در حال توسعه است. ما هم 
قبول داریم وضعیت اینترنت مشکل دار است اما در تلاش 
هستیم تا پایان دولت سیزدهم این مشکلات را برطرف 
کنیم. زارع پور در تشریح شاخص های موردنیاز برای توسعه 
فناوری ارتباطات و اطلاعات گفت: بعد از توسعه ارتباطات 
باید به توسعه زیرساخت های پردازش پرداخت. این امر در 
برنامه هفتم توسعه برای دولت تبدیل به تکلیف شده و در 
این راستا در تهران، مشهد و اصفهان قطب داده راه اندازی 
می شود. وی اضافه کرد: همچنین برای نخستین بار در 
تاریخ قانون نویسی کشور برای هوشمندسازی در برنامه 
هفتم توسعه تدوین قانون پیش بینی شده است. زارع پور از 
نیاز به نیروی انسانی هم صحبت کرد و یادآور شد: متاسفانه 
مهاجرت نیروی انسانی در صنعت آی تی از سایر حوزه ها 
بیشتر است، در نتیجه دولت مکلف شده سالانه 100 هزار 
نفر را در این حوزه آموزش دهد. وی همچنین اظهار کرد: 
درباره حفاظت از داده ها قانونی وجود ندارد، اقداماتی در این 
زمینه صورت گرفته تا زیرساخت های حقوقی برای حفاظت 

از داده های شخصی انجام شود. 

 بازار لاستیک به ثبات می رسد
 معاون بازرسی و نظارت اتاق اصناف ایران گفت: در 1۵ 
روز آینده دو نرخی در بازار لاستیک از بین می رود و این 
محصول به نرخ مصوب در بازار عرضه می شود. بهنام نیک 
منش با بیان اینکه در رصد و پایش بازار در هفته جاری 
افزایش عرضه لاستیک مشهود بود، اظهار کرد: نمی توان 
انتظار داشت یک باره فاصله معناداری که بین قیمت 
لاستیک مصرف کننده و قیمت بازار آزاد بوده برداشته 
شود. وی افزود: این شکاف به تدریج کم می شود و پیش 
بینی می شود تا 1۵ روز آینده روند قیمت کاهشی باشد 
و به نرخ مصوب برسد. گفتنی است هفته گذشته حسین 
فرهیدزاده از ثبت و ابلاغ قیمت مصوب لاستیک خبر داد و 
گفت که قیمت مصوب در سامانه 1۲۴ ثبت و همین قیمت 
به اتحادیه فروشندگان لاستیک ابلاغ شده است. بر این 
اساس متقاضیان خرید لاستیک می توانند با مراجعه به 
واحدهای صنفی، تایر مورد نظر خود را با قیمت مصوب 

خریداری کنند. 

کاهش قیمت  کالاها در هفته های اخیر
 رئیس سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
گفت: تیمی در سطح کشور داریم که هر روز قیمت ها را 
رصد می کند، در هفته های اخیر روند کاهشی داشتیم، 
اما هنوز تا رسیدن به شرایط مطلوب فاصله زیادی است. 
حسین فرهیدزاده ضمن اشاره به سیاست های دولت 
برای حمایت از حقوق مصرف کنندگان گفت: همه سعی 
و تلاش ما این است که اجحافی در حق مصرف کنندگان 
و تولیدکنندگان صورت نگیرد. معاون وزیر صمت با اشاره 
به اینکه اقدامات ما بر اساس مقررات اساسنامه منتج از 
مجلس انجام می شود، عنوان کرد: هیات تصویب قیمت ها 
در سازمان، صورت های مختلف مالی را بررسی و برای 
کالاهای مختلف سود متعارف تصویب می کند. وی اضافه 
کرد: در این قیمت گذاری، کالاهای اساسی و ضروری 
متفاوت هستند، چراکه سود چندانی ندارند و حاکمیت 
در تامین بخش زیادی از آن سهیم است. رئیس سازمان 
حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان از ورود سازمان 
حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان به خدمات گفت: 
دخالت در تعرفه آب، برق و غیره نیز جزو وظایف این نهاد 
است تا برای مردم مشکلی ایجاد نشود. فرهیدزاده با تاکید 
بر اینکه در حال حاضر نسبت به ماه های گذشته ثبات 
داریم، عنوان کرد: گهگاه افراد سودجو هم پیدا می شوند، 
اما سعی ما نظارت بیشتر است. معاون وزیر صمت، سازمان 
حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان را سیاست گذار 
بازرسی ها خواند و با تاکید بر اینکه صمت های استانی 
بازوان اجرایی ما هستند، خاطرنشان کرد: البته عمده این 
بازرسی ها برعهده اتحادیه ها و اصناف است. وی عنوان کرد: 
تیمی در سطح کشور داریم که هر روز قیمت ها را رصد 
می کنند، در هفته های اخیر روند کاهشی داریم، اما هنوز 
تا رسیدن به شرایط مطلوب فاصله زیادی است. رئیس 
سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان در 
بخش دیگری از صحبت های خود، به درج همزمان قیمت 
تولیدکننده و مصرف کننده روی کالاها پرداخت و گفت: از 
این طرح یک سال گذشته، باید بررسی و معایب و محاسن 
آن مشخص شود، اگر فاکتورهای لازم را داشت می ماند در 
غیر این صورت جمع می شود. وی اضافه کرد: این اقدام 
را شروع کرده و نتیجه آن را هم اعلام می کنیم، کارگروه 
کارشناسی در سال جاری شکل گرفته و برنامه های مختلفی 
دارد، یکی از اهداف نیز همین طرح است. فرهیدزاده ادامه 
داد: در حالت کلی، به نظر می رسد این طرح روابط بین 
زنجیره توزیع و تامین را تحت تاثیر قرار داده است. وی به 
صادرات محصولات پرداخت و با تاکید بر اینکه اگر بتوانیم 
این بخش را فعال تر کنیم، یارانه کالاها هم تقویت می شود 
و اوضاع اقتصادی داخل را بهبود می بخشد، گفت: با برخی 
کشورها به ویژه همسایگان رابطه سیاسی خوبی داریم که 

فضا را تا حدودی فراهم کرده است. 

اخبار

 رئیس اتحادیه مشاوران املاک: 
 یک بانک 

۳۰۰۰ واحد مسکونی دارد
 رئیس اتحادیه مشاوران املاک ضمن 
اشاره به اینکه در فاز اول رکود بازار مسکن 
به سر می بریم و قیمت مسکن کاهش یافته، 
اما اگر کسادی معاملات ادامه یابد در آینده با 
ریزش تعداد مشاوران املاک مواجه خواهیم 
شد، در مورد تملک واحدهای مسکونی از 
سوی بانک ها توضیح داد: این کار تبعات منفی 
برای اقتصاد دارد؛ تنها در یک فقره ۳000 
خانه متعلق به یکی از بانک هاست. کیانوش 
گودرزی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: 
بازار مسکن فعلا در رکود کامل است. تقریبا 
از اسفند سال گذشته در رکود هستیم و این 
وضعیت ادامه دارد. قیمت ها نیز در تهران 
کاهش یافته است. در شهر پردیس شاهد افت 
تا یک میلیارد تومانی قیمت آپارتمان هستیم. 
معمولا وقتی خرید و فروش ملک وارد رکود 
می شود اگر اتفاقات خاصی در اقتصاد پیش 
نیاید دست کم یک سال زمان می برد تا بازار 
مسکن بازیابی شود. وی افزود: به خاطر رکود 
معاملات، درآمد مشاوران املاک به شدت 
کاهش یافته و شاید از حقوق یک کارمند 
پایین تر است. در فاز اول رکود به سر می بریم 
و فعلا ابطال پروانه نداریم، اما اگر این کسادی 
ادامه یابد قطعا با ریزش شدید تعداد مشاوران 
املاک و ابطال پروانه مواجه می شویم که 
علاوه بر آن که زندگی شاغلان این حرفه را 
تحت تاثیر قرار می دهد تبعات منفی برای 
اقتصاد کشور خواهد داشت. رئیس اتحادیه 
مشاوران املاک تصریح کرد: حدود ۲۵0 
هزار مشاور املاک دارای پروانه کسب در 
کشور داریم که با کاهش درآمد این صنف، 
به طور مستقیم و غیرمستقیم معیشت ۳ تا ۴ 
میلیون نفر تحت تاثیر قرار می گیرد. گودرزی 
درباره اقدام وزارت راه و شهرسازی در ارائه 
کد رهگیری رایگان قراردادهای اجاره گفت: 
این مساله نیز در کاهش درآمد مشاوران تاثیر 
قابل توجهی داشت. از ابتدای سال هجمه ای 
به مشاوران املاک صورت گرفت، در حالی که 
دولت باید حامی اصناف باشد. نباید شرایط به 
گونه ای رقم بخورد که رقابتی بین ما و دولت 
به وجود بیاید. طبیعتا وقتی کار ما را دولت 
انجام دهد درآمد مشاوران املاک پایین 
می آید. وی تاکید کرد: فناوری و ابزارهای 
نوین باید در خدمت کسب و کار باشد، نه 
اینکه آن را مختل کند. از اسفند 1۴01 که من 
مسئولیت اتحادیه املاک را پذیرفتم تمرکز 
خود را بر قانون مداری و ساماندهی صنف 
گذاشتم. اطمینان دارم که دولت هم با صنف 
مشاوران املاک مخالفتی ندارد، اما می خواهد 
در یک چارچوب عمل کنند. خودم پیشنهاد 
دادم که قانون مند و ساماندهی شویم، در یک 
چارچوب قانونی قرار بگیریم و نگاه منفی از 

صنف ما برداشته شود. 

  راه حل افزایش تولید است
 رئیس اتحادیه مشاوران املاک با بیان اینکه 
مشاوران املاک به هیچ عنوان عامل گرانی 
مسکن نیستند، گفت: هر زمان قیمت مسکن 
بالا یا پایین می رود مشاوران املاک ضرر 
می کنند. برای اینکه قیمت ها در بازار مسکن 
ثابت بماند و در عین حال معاملات رونق 
بگیرد باید قیمت زمین، مصالح و هزینه های 
ساخت ثابت بماند. اینکه در اقتصاد مسکن 
چه اتفاقی می افتد در حوزه کار ما نیست. 
دولت باید متغیرهای اقتصادی را ثابت نگه 
دارد و عرضه و تقاضا را از طریق ساخت و ساز 
کنترل کند. اگر این اقدام صورت گیرد مسکن 
از کالای سرمایه ای به مصرفی تبدیل می شود 
و قیمت آن ثابت می ماند. معاملات هم رونق 
می گیرد. گودرزی در واکنش به این موضوع 
که بعضا عنوان می شود مشاوران املاک به 
صورت منطقه ای قیمت خانه را بالا می برند، 
گفت: چنین چیزی صحت ندارد. با برخی 
نمایندگان هم که این موضوع را بیان کردند 
صحبت کردیم که گفتند اینگونه نیست. 
شاید بتوان موردی به برخی تخلفات اشاره 
کرد که در همه  مشاغل وجود دارد اما اقتصاد 
یک سطح کلان است که با حرکات چهار نفر 
تغییر نمی کند. در تهران فقط در یک فقره 
۳000 واحد متعلق به یک بانک شناسایی 
شد. وقتی بانک یا دستگاه دولتی در جهت 
منافع خود انباشت ثروت می کند، نه تنها 
به بازار مسکن و اقتصاد کشور ضربه می زند 
بلکه برای دولت نیز دردسرساز می شود و 
دولت مجبور می شود برای تامین مسکن 
مردم دنبال راهکارهای دیگر برود. وی با 
اشاره به کاهش قیمت مسکن از خرداد به بعد 
خاطرنشان کرد: مشاوران املاک دخالتی در 

این کاهش نداشتند. 
وقتی هم افزایش می یابد کار مشاور املاک 
نیست. اتفاقات اقتصاد کلان و کمبود مسکن، 
بهم خوردن تناسب عرضه و تقاضا باعث 
نوسانات بازار مسکن می شود. وقتی از آمار 
خانه های خالی اطلاع نداریم و یک عده 
خانه ها را خالی نگه می دارند تا با قیمت بالاتر 
بفروشند این اتفاقات می افتد. گودرزی بیان 
کرد: ما می توانیم شرایط را به گونه ای مدیریت 
کنیم که در سامانه املاک و مستغلات، هیچ 
مشاور املاکی نتواند کمیسیون بالاتر از تعرفه 
دریافت کند. مشابه آنچه در دفاتر اسناد 
رسمی وجود دارد همه چیز در سامانه ثبت 
شود. پیشنهاد خود را ارائه داده ایم اما گوش 

ندادند و حتی خودشان هم برنامه ندارند. 

 آرمان ملی – صدیقه بهزادپور: وضعیت حاکم بر بودجه 
سال 1۴0۳ حکایت از کاهش درآمدهای نفتی، افزایش 
درآمدهای مالیاتی به عنوان اصلی ترین شاخص آن دارد که به 
گفته کارشناسان در تناقض با آمارهای دولتی طی سال جاری 
مبنی بر بهبود وضعیت تورم، رشد اقتصادی، بهبود وضعیت در 
حوزه روابط خارجی و در نتیجه بهبود تجارت خارجی و احتمالا 
افزایش صادرات نفت و... است. در حقیقت در پسِ نکات اشاره 
شده در بودجه 1۴0۳ نکاتی پنهان است که حکایت از شفاف 
نبودن آن دارد و به نظر می رسد نگرانی ها بیش تر از افزایش 
حقوق 18 درصدی و سختی معیشت در سال آینده برای 
اکثریت حقوق بگیران است، اما آنچه که حتی در حال حاضر بر 
روح بودجه 1۴0۳ حاکم است از ضرورت بستن سِفت کمربندها 
برای سال آتی دارد تا شاهد آن باشیم که آیا مالیات ستانی 
خواهد توانست ضمنِ حفظ پایه های تولید و اشتغال در جامعه 
درآمدهای دولتی را محقق سازد و از ورشکستگی واحدهای 
تولیدی و هدایت سرمایه ها به خارج از کشور جلوگیری کند؟ 
به نظر برخی از کارشناسان کاهش درآمدهای نفتی و استمرار 
تاکید بر درآمدهای مالیاتی نشان از تداوم و یا شاید سخت تر 

شدن وضعیت تحریم ها و... دارد. 
  کسری بودجه پای ثابت بودجه هر ساله 

به گزارش »آرمان ملی«، بودجه 1۴0۳ در حالی تدوین 
شده که کمتر کسی در انتظار محقق شدن آن در سال آینده 
در شرایط اقتصادی حاکم بر جامعه را ندارد چرا که »کسری 
بودجه« رویکردی است که هر ساله محقق می شود و این امر 
به ویژه در سال های پیش رو با توجه به تشدید اهرم های فشاری 
مانند؛ تحریم، وضعیت نامناسب اقتصادی، کاهش درآمدهای 
نفتی و... بیشتر از سال های گذشته قابل تحقق است، کاهش 
اجباری دولت به درآمدهای نفتی شاید توفیقی اجباری است 
که از نکات مثبت بودجه سال بعد تلقی می شود اما آنچه که 
جایگزین درآمدهای نفتی در کشور شده، باعث نگرانی گروهی 
از کارشناسان و فعالان اقتصادی شده است، چراکه گزینه 
اصلی جایگزین درآمدهای نفتی همچون سال گذشته مالیات 
اعلام شده که به عقیده صاحب نظران تحقق درآمدهای پیش 
بینی شده در شرایط کسادی کسب و کارهای خرد و کلان 
یا غیرممکن است یا باعث ایجاد اعتراض در سطوح کسب و 
کارهای خرد شود. از سوی دیگر تاکید دولت بر مالیات ستانی 
در تحقق درآمدهای دولتی به معنای دشواری شرایط برای 
تولیدکنندگان است که احتمال تعطیلی بنگاه های اقتصادی و 
یا انتقال سرمایه های خرد و کلان به خارج از کشور را به همراه 

دارد. 
 بودجه انقباضی و تنگی معیشت مردم 

لایحه بودجه دولت نشان دهنده رشد 16/7 درصدی بودجه 
عمومی کشور است که با توجه به تورم بالای سی درصدی 
موجود، عملًا می تواند به معنای نوعی انقباض بودجه ای باشد، 
فرآیندی که باعث افزایش نرخ تورم و همچنین تنگی معیشت 
مردم خواهد شد. این در حالی است که افزایش حقوق و 
دستمزدها در سال آینده حدود 18 درصد پیش بینی شده است 
که در مقایسه با نرخ تورم حتی در حال حاضر شرایط مساعدی را 
برای گروه های حقوق بگیر و دهک های پایین جامعه رقم نخواهد 
زد، چراکه حتی اگر نرخ تورم حتی تا حدود ۳۵ درصد نیز کنترل 
شود، باز هم با این میزان افزایش حقوق ها در سال آتی، بیش از 

نیمی از قدرت خرید خود را از دست خواهند داد. 
 اوراق بدهی و درآمدهای نفتی در بودجه 

در بخش مربوط به  اوراق بدهی نیز، از زمانی که درآمدهای 
نفتی را از  دست داده، عامل دوم ترازکننده بودجه دولت شده 
 بود. منتها اوراق بدهی برخلاف نفت، چون تعهد  ایجاد می کند، 
هرچه زمان بگذرد، با بدهی  انباشته شده مواجه می شویم. در 
حال حاضر دولت اوراق  منتشر می کند و می فروشد که بدهی 
قبلی را تسویه  کند که از این محل، عایدی خاصی نصیبش 

 نمی شود. از نظر منابع، درآمدهای نفتی درست  است که کاهش 
یافته، اما حتی اگر دولت بتواند به طور  فیزیکی نفت را بفروشد، 
چون تحریم های بانکی و تحریم دلار بر کشور حاکم است،  عملًا 
دولت به منابع ارزی خود به صورت قانونی دسترسی نخواهد 
داشت مگر ازطریق دور زدن هزینه بر تحریم ها. بنابراین دولت 
به  بخش بزرگی از درآمدهای ارزی حاصل از صادرات  نفت 
دسترسی ندارد و از این ناحیه دچار کسری  هستیم. احتمالا ۴0 
تا ۵0  درصد منابعی که دولت در لایحه بودجه پیش بینی  کرده، 
محقق نخواهد شد، کمااینکه در شش هفت ماه گذشته نیز در 
گزارشی که سازمان برنامه ارائه داد، حدود ۵0درصد عدم  تحقق 

برای صادرات نفت عنوان شده بود. 
 سهم ناچیز فروش اموال دولتی 

در بخش سوم مربوط به منابع که واگذاری  دارایی مالی 
و فروش شرکت ها و اوراق بدهی است،  باید در نظر داشت 
که شرکت های دولتی ای که خوب بودند، فروش رفته اند و 
 شرکت های کمتر سودده مانده است. راجع به اموال هم، درست 
 است که مجوز فروش گرفته اند و براساس مصوبه، اختیار تام 
برای فروش  دارند، اما همچنان یکسری مشکلات وجود دارد 
و بدین ترتیب در کوتاه مدت  دولت نمی تواند به این منابع 
دست پیدا کند. خوش بینی دولت به بودجه سال آینده از نگاه 
مردم مشابه آمارهای اقتصادی که حکایت از رشد و توسعه و 
کاهش نرخ دارد است که البته هیچ نشانی از آن در سفره های 
مردم دیده نمی شود، کارشناسان بر این باور هستند؛ هرچند 
کاهش اتکا دولت به درآمدهای نفتی که هیچ نظم و امیدی به 
دریافت درآمدهای حاصل از فروش پنهان و آشکار آن وجود 
ندارد، شاخصی مثبت در بودجه سال آینده به شمار می آید، اما 
دولت در شرایط کنونی گزینه جایگزینی برای آن به جز مالیات 
ستانی معرفی نکرده است که به گفته کارشناسان بستر مناسبی 
برای اخذ آن وجود ندارد. صاحب نظران بر این باور هستند که؛ 
سیاست گذاری و برنامه ریزی های اقتصادی در چنین شرایطی 
حتی برای یک سال آینده نیز با توجه به شرایط فعلی امکان پذیر 
نیست. برنامه ریزی های رویاگونه اقتصاد را نابود می کندو به رکود 
بیشتر می کشاند. امید دولت به تحقق درآمدهای مالیاتی در سال 
آینده در حالی که وضعیت اقتصادی در کشور هنوز نابسامان 
است چیزی جز فشار بیشتر به فعالان اقتصادی و در نهایت کنار 
رفتن آنها از دایره تولید و فعالیت یا انتقال سرمایه های به خارج 

از کشور به دنبال نخواهد داشت، 

 آب پاکی دولت روی دست مردم با بودجه 1403 
روزنامه هم میهن با انتقاد از بودجه 1۴0۳ نوشت: پیام این 
بودجه روشن است؛ تحریم ادامه دارد و سخت تر هم خواهد 
شد. بهبودی اقتصادی یا وجود ندارد یا نتایج آن نصیب مردم 
نخواهد شد. پرداخت های مردم بیش از پیش می شود. هر روز 
که می گذرد با تصمیمات ناهمخوانی از سوی دولت مواجه 
می شویم، آخرین آن بودجه سال1۴0۳ است. مقدمتاً چند 
پرسش از عجایب کلیات این لایحه را می توان مطرح کرد. اولین 
آن افزایش بودجه حدود 18درصدی نسبت به سال گذشته 
است. در سال گذشته سه برابر این رقم بر بودجه افزوده شده 
بود و برای هر ناظری عجیب است که چه اتفاقی افتاده که رشد 
بودجه به یکباره تا این اندازه کم شده است؟ امسال حداقل تورم 
دو برابر این رقم خواهد بود، به عبارت دیگر، چرا سال گذشته 
رشد بودجه بیش از تورم بود و امسال حدود نصف تورم انتظاری 
خواهد بود؟ البته، ما با این روند مخالف نیستیم، ولی سوال 
این است که چرا بودجه ریزی در این دولت از منطق مشخصی 
پیروی نمی کند؟ اگر سال گذشته افزایش بودجه را در حدود 
۳0 تا ۳۵درصد در نظر می گرفتند، امسال هم می توانستند در 
همان اندازه ها افزایش دهند. نکته دوم، منطق این کاهش است. 
آیا درآمدهای نفتی کم شده است؟ ظاهراً مدعی بهبود وضع 
خارجی و فروش فراوان نفت و دریافت پول آن هستند، پس چه 
عاملی موجب این کاهش شده است؟ اگر هدف از کاهش بودجه، 
بستن کمربندهاست که اقدام مثبتی خواهد بود، چرا سال 
گذشته این کار را انجام ندادید تا با تورم کنونی مواجه نشویم؟ 
به علاوه، باید منتظر بود و جزئیات بودجه را دید که این بستن 
کمربندها تا چه حد جدی و عملی است. مشکل اینجاست که 
درآمدهای این بودجه وصول نخواهند شد و نه هزینه های آن 
به همین مقدار می ماند. درآمدها وصول نمی شود؛ چون بهبود 
مالیات باید با بهبود اقتصادی همراه باشد و با توجه به ناپایداری 
سیاست خارجی بعید است که مجموعه درآمدهای بودجه 
مشمول ریسک بالا نشوند. ولی افزایش 18درصدی حقوق ها 
یعنی عقبگرد حداقل 1۵درصدی سطح زندگی کارمندان 
نسبت به سال 1۴0۲، زیرا بعید است تورم 1۴0۲ از ۳۵درصد 
کمتر شود و با توجه به اینکه این وضعیت افزایش دستمزدها 
به میزان کمتر از تورم، در سال 1۴0۲ نیز رخ داد، پس احتمالاً 
کاهش سطح زندگی مردم در سال آینده، نسبت به سال 1۴01 

به حدود ۳۵ تا ۴0درصد خواهد رسید. 

»آرمان ملی« چالش ها و نقاط مثبت بودجه 1403 را بررسی می کند 

انقباض زندگی با بودجه 1403 

ه و شهرسازی در جریان    وزیر را
افتتاح از پروژه های مسکونی و روبنایی 
وزیربنایی شهر جدید اندیشه بر همکاری 
بانک ها برای پرداخت تسهیلات مسکن 
ز  تاکید کرد و گفت: بانک هایی که ا
استنکاف  مسکن  تسهیلات  پرداخت 
کردند جریمه شده و مکلف به پرداخت 
جریمه هستند. دوم آذر، مهرداد بذرپاش 
وزیر راه و شهرسازی با حضور در شهر 
مسکونی،  پروژه های  ندیشه،  ا جدید 
این  تکمیل شده  زیربنایی  و  تجاری 
فتتاح کرد. بذرپاش با  شهر جدید را ا

بیان اینکه در طی این سال ها حدود ۳0 
هزار واحد مسکونی در این شهر احداث 
شده و جمعیت مناسبی در این شهرها 
فزود: در جریان  ا ساکن شده است، 
ز  ندیشه بیش ا بازدید از شهر جدید ا
۹80 واحد مسکونی در مشارکت شرکت 
عمران شهرهای جدید، بانک مسکن و 
بخش خصوصی به بهره برداری رسید. 
ز سیاست های  وی تصریح کرد: یکی ا
ه و شهرسازی تولید هرچه  وزارت را
بیشتر مسکن است و یکی از نقاط هدف 
جدید  شهرهای  مسکن،  تولید  برای 

است. برنامه ریزی شده تا در کنار ساخت 
ر  و عرضه بیشتر مسکن، مدیریت بازا
نجام شود.  مسکن نیز با عرضه بیشتر ا
ینکه تا  ه و شهرسازی با بیان ا وزیر را
دهه فجر امسال تعداد قابل ملاحظه ای 
واحد مسکونی در سراسر کشور از جمله 
شهر جدید اندیشه در قالب مشارکتی به 
بهره برداری می رسد، افزود: بخشی از 
این پروژه ها در مشارکت شرکت عمران 
شهرهای جدید و بانک مسکن به بهره 
برداری می رسد. همچنین این سیاست 
در سایر شهرهای جدید سراسر کشور 

از جمله پردیس و سایر شهرهای استان 
تهران در حال برنامه ریزی و اجراست. 
بذرپاش از دیگر برنامه های حوزه مسکن 
یجاد شهرک های خصوصی نام برد و  ا
یجاد شهرک های خصوصی  گفت: در ا
خصوصی  بخش  بیشتر  مشارکت 
مورد تاکید است و مقرر شده است با 
مدل های جدید و جذاب میزان مشارکت 
تولید  فرآیند  در  را  خصوصی  بخش 
مسکن تقویت کنیم. وی اظهار کرد: 
کیفیت  در  بخش خصوصی  مشارکت 
، تاثیر  ساخت و حجم و تعداد واحدها
جدی دارد. بذرپاش با بیان اینکه ایجاد 
شهرک های خصوصی مراحل نهایی خود 
را طی می کند، گفت: مجوز یک شهرک 
خصوصی صادر شد و تا پایان سال مجوز 
تعداد بیشتری شهرک خصوصی نیز صادر 
می شود. وزیر راه و شهرسازی تصریح 
کرد: بانک هایی که از پرداخت تسهیلات 
مسکن استنکاف کردند جریمه شده و 
مکلف به پرداخت جریمه هستند. بنا 
بر اعلام وزارت راه و شهرسازی، وی در 
ریز مبلغ جریمه به صندوق  بطه با وا را
بانک  در  ینکه  ا بیان  با  مسکن،  ملی 
مرکزی جلسات مختلفی برگزار شده و 
ارتباط مستمر با بانک مرکزی در حال 
نجام است، گفت: نماینده ای را برای  ا
این کار معرفی کرده ایم و یک نماینده 
را نیز رئیس کل بانک مرکزی معرفی 
کرده است تا با نگاه کارشناسی هر جایی 
مشکل وجود دارد، برطرف شود. وزیر 
راه و شهرسازی در پایان گفت: عملکرد 
بانک ها بهتر شده است، ولی تا رسیدن به 

نقطه مطلوب فاصله است. 

وزیر راه و شهرسازی: 

بانکهاییکهتسهیلاتمسکنندهند،جریمهمیشوند


